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این کتاب الکترونی توسط وبسایت آموزش انگلیسی وخدمات مربوط به آن تهیه وتنظیم گردیده است وبه 

منظور کمک به دوستانی میباشد که علاقه مند به یادگیری زبان انگلیسی هستند. به امید اینکه گامی باشیم 

 هرچند کوچک برای نیل به اهدافتان..

 

 نویسنده : راحله پلویان

 

 

 شما اجازه تغییر این مطالب را ندارید.

 شما اجازه کپی این مطالب را ندارید.

 

 شما اجازه استفاده از این مطلب را با ذکر منبع وعنوان سایت در سایتتان را دارید.

 

 شما اجازه کپی وچاپ مطالب را همچنین با ذکر منبع وعنوان سایت دارید.

 

 توجه:

 

 این کتاب الکترونی رایگان بود وشرط استفاده از آن به اشتراک گذاری با حداقل یک نفر دیگر میباشد...
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 :یا جملات موصولی و ىا  Clauseکاربزد 

 

 ُا : Clauseکاستشد 

Clause  هجوْػَ اي اص لغات ُغتٌذ کَ تظْست یک جولَ پيشّ جِت تياى تْضيحات تيشتش دس ُا

 . جولَ اطلي تياى هي شًْذ خظْص

فقط   whoها اص  .who, which  ّthatػثاستٌذ اص  (Relative Pronouns)موصولی ضمایز سایج تشیي

هی   thatتشای چيضی ، شی ای ّ یا حيْاًی اعتفادٍ هی کٌين ّ  whichهی کٌين. اص تشای اشخاص اعتفادٍ

 .تْاًذ جایگضیي دّ ضويش هْطْلی تالا شْد

 .talked to me yesterday is my best friend who The person 

 . شخظی کَ دیشّص تا هي طحثت هی کشد تِتشیي دّعتوَ

.dhit the old man was re that The car  

 .هاشيٌی کَ تَ فشد هغي صد قشهض تْد

is talking to Mike? who Do you know the person 

 شخظی سّ کَ داسٍ تا هایک طحثت هی کٌَ هی شٌاعی؟
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 : موصولی ضمایز استفاده نحوه

 

 هی اعتفادٍ Clauses) (Relative هْطْلی ُای ّاسٍ جولَ هؼشفی تشای هْطْلی ضوایش اص ها ّاقغ دس

 .دٌُذ هی ها تَ اشياء ّ افشاد خظْص دس تيشتشی اطلاػات َک کٌين

 

سا هحذّد کٌين. تَ ػثاست  اعن هْقؼی اعتفادٍ هی کٌين کَ تخْاُين یک موصولی ىای واره جملو ها اص

داسین طحثت هی کٌين. ایي  شی کذام یا شخص کذام دیگش کاستشد آًِا ایي اعت کَ هشخض کٌين دس هْسد

ًاهيذٍ هی شْد.  کننذه تعزیف ىای واره جملو یا  Defining Relative Clausesیقاػذٍ دس صتاى اًگليغ

کاهلا ضشّسی اعت ّ تذّى آًِا یک جولَ ًوی تْاًذ کاهل   دس ایي قاػذٍ ّجْد جولَ ّاسٍ ُای هْطْلی

 .تاشذ

 :هثال

.to me yesterday is my best friend talked who person The 

ثال تالا ایي کَ ها داسین دس هْسد کذام شخض طحثت هی کٌين )شخظی کَ ُواًطْس کَ هی تيٌيذ دس ه

 .دیشّص تا هي طحثت کشد( کاهلا هشخض شذٍ اعت

    .the old man was red hit that car The 

دس ایي هثال ًيض ایي هشخض اعت کَ ها داسین دس هْسد کذام هاشيي طحثت هی کٌين )ُواى هاشيٌی کَ فشد 

 (.هغي سا صیش گشفت
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.in Brazil met we who people the I don’t remember 

 افشادی سّ کَ دس تشصیل هلاقات کشدین تَ یاد ًوياسم

طحثت هی کٌين )ُواى افشادی کَ دس   دس ایي هثال ًيض ایي کاهلا هؼلْم اعت کَ ها دس هْسد کذام افشاد

 (.تشصیل هلاقات کشدین

 

هْسد خْد شخض یا شی تَ ها هی گْیٌذ )ًَ کذام شخض یا  اص عْی دیگش ّقتی کَ ایي ضوایش تيشتش دس

شی( ها حتی هی تْاًين آًِا سا حزف کٌين، چْى آًِا فقط اطلاػات تيشتشی تَ ها هی دٌُذ. دس ایي قاػذٍ ها 

  Non-اعتفادٍ کٌين. تَ ایي قاػذٍ  which  ّwhoاعتفادٍ کٌين، ّلی هی تْاًين اص  thatدیگش ًوی تْاًين اص

Relative Clauses  Definingهی گْیٌذ کننذه تعزیف غیز ىای واره جملو  یا. 

 

 : نکتو

 

 دس ایي قاػذٍ ها ُويشَ تایذ قثل اص ضوایش هْطْلی اص کاها )،( اعتفادٍ کٌين. ُوچٌيي اگش تؼذ اص 

 .جولَ ّاسٍ هْطْلی، جولَ ها ُوچٌاى اداهَ داشت اص یک کاهای دیگش ًيض تایذ اعتفادٍ کٌين

.is very advanced in terms of industry ,Europe in is which ,Germany 

 آلواى کَ دس قاسٍ اسّپا اعت اص لحاظ طٌؼت تغياس پيششفتَ اعت

 .سا حزف کٌين تاص جولَ ها کاهل اعت …)Europe in is which (…ایٌجا اگش ها قغوت تشجغتَ شذٍ
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.FC Madrid Real in plays who ,That is Chris Ronaldo 

 اّى کشیظ سًّالذّعت کَ دس تاشگاٍ فْتثال سئال هادسیذ تاصی هی کٌَ 

 : ًکتَ

 whom who, ّ whose هْطْلی ضوایش اص that جای تَ کٌٌذٍ هحذّد ُای ّاسٍ جولَ دس تْاًين هی ها

 that جای تَ کٌٌذٍ هحذّد غيش ُای ّاسٍ جولَ دس هْطْلی ضويش عَ ایي اص تْاًين ًوی ّلی کٌين، اعتفادٍ

 .کٌين عتفادٍا

 

Participle clause : ىا 

Participle clause َشاهل دّ دعتing clause – ّed clause – َتْدٍ کing clause – 

 .دس حالت فؼل هجِْل دس جولات تکاس هي سّد – ed clauseدس حالت فؼل هؼلْم ّ

 

 :تَ هثال صیش تْجَ ًوایيذ

 

Do you know the woman talking to Tom? 

 

 ًوي کَ دس حال طحثت تا تام اعت سا هي شٌاعيذ؟آیا خا
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- ing clauseکَ جِت اداي تْضيحات تيشتش تَ هخاطة رکش گشدیذٍ،  talking to Tomدس ایي هثال، 

 .هي تاشذ

ing clause - تشاي تياى تْضيحات دس صهاى حال جِت جولاتي کَ تظْست ُوضهاى تا فاػل یکغاى سخ

تکاس هي سّد. دس ایٌگًَْ جولات، فؼل جولَ تْضيحي   سٍ هؼتثش ُغتٌذ(دٌُذ )ّ یا تْضيحاتي کَ ُوْا

 .تؼٌْاى تْضيح جولَ اطلي رکش هي گشدد )- (ingتظْست اعتوشاسي

 :هثال

Joe was playing football. He hurt his knee. 

► Joe hurt his knee playing football. 

 

We were feeling tired. I went to bed early. 

Feeling tired, I went to bed early. ► 

 

 Who were those people waiting outside? 

(They were waiting) 

 I was woken up by a bell ringing. 

(A bell was ringing) 

 The road connecting the two villages is very narrow. 

(The road connects the two villages) 
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 large room overlooking the garden.I have a  

(The room overlooks the garden) 

 Can you think of the name of a flower beginning with T? 

(The name begins with T) 

 

ed clause - تشاي تياى تْضيحات دس صهاى گزشتَ جِت جولاتي کَ غيش ُوضهاى تا فاػل یکغاى سخ

 .دٌُذ، تکاس هي سّد

س ایٌگًَْ جولات، فؼل جولَ تْضيحي دس حالت هجِْل تظْست اعن هفؼْل تؼٌْاى تْضيح جولَ د

 .اطلي رکش هي گشدد

 :هثال

The boy injured in the accident was taken to hospital. 

(He was injured in the accident) 

George showed me some pictures painted by his father. 

been panited by his father) (They had 

 

The police never found the money stolen in the robbery. 

Most of the goods made in this factory are exported. 
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اعتفادٍ هي کٌين کَ فاػل ُش دّ جولَ اطلي ّ پيشّ،  – ed clause – ّing clauseتْجَ: ٌُگاهي اص

 .یکغاى تاشذ

Relative clause : ىا 

 ,who, what هاًٌذ Relative Pronouns ُواًگًَْ کَ دس دسعِاي گزشتَ دیذین، ضوایش ستطي یا

when, where, that  ضوایشي ُغتٌذ کَ تشاي اتظال هاتيي جولات اطلي ّ جولات تاتغ تکاس هي

 :سًّذ. هثال

Fred is the man. 

Fred cleans the school. 

he school.► Fred is the man who cleans t 

 

 .فشد هشدي اعت کَ هذسعَ سا تويض هي کٌذ

Relative clause  

 یا هْطْل تَ دّ دعتَ هْطْل ّطفي ّ غيش ّطفي تقغين هي شًْذ. دس هْطْل ّطفي، جولَ پيشّ 

 جِت تْضيحات تيشتش دسخظْص جولَ پایَ تياى هي شْد. 

 

 :ماننذ

I saw the author who wrote that book. 
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 حزف شْد، جولَ اص ًظش هخاطة گْیا ًخْاُذ تْد.  who wrote that bookلَ اگش ػثاستدس ایي جو

 

 :هثالِاي صیش تْجَ ًوایيذتَ 

 

A dentist is someone that takes care of people’s teeth. 

A watch is a thing which shows the time. 

words. A dictionary is a book that tells you the meaning of 

 

تْجَ : ٌُگاهيکَ ضوایش ستطي تظْست هفؼْل دس جولَ ًْشتَ هي شًْذ، حزف آًِا، تغييشي دس هفِْم 

 جولَ تْجْد ًوي آّسد. هثال

 

 The book that you bought gives great information about holidays 

►The book you bought gives great information about holidays. 

 

 :: صهاًيکَ ضوایش ستطي تظْست فاػل دس جولَ ًْشتَ هي شْد، ًوي تْاًذ حزف شْد. هثالتْجَ 

 

The author who wrote that book did a great job. 

► The author wrote that book did a great job. 
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ي هْطْل غيش ّطفي تَ جولاتي گفتَ هي شْد کَ جِت تْضيحات تيشتش دسخظْص جولَ پایَ تياى ه

 شْد ّلي حزف آى تاثيش چٌذاًي دس دسک هخاطة ًخْاُذ داشت.

 :مثال 

 

My sister, who is from Barcelona, speaks Castellano and Catalan. 

Sam, whose father is a doctor, is studying French. 

Edinburgh, which is in the east of Scothland, is a beautiful city. 

, where we spent our holiday, is a beautiful city.Edinburgh 

The accident happened on Tuesday, when I was driving home. 

 

تْجَ: ُواًطْس کَ هي تيٌيذ، تکاس تشدى ػلاهت ),( قثل ّ تؼذ اص هْطْل غيش ّطفي، ضشّسي هي 

  لي دس جولَ ًْشتَ هي شْد،تاشذ. ُوچٌيي دس جولَ هْطْل ّطفي کَ دس آى ضويش ستط تظْست هفؼْ

هي تْاى ضويش ستط سا حزف ًوْد. دسطْستيکَ ضويش ستط دس هْطْل غيش ّطفي قاتل حزف شذى 

 .ًوي تاشذ

 :  موصولی ىای واره جملو ای وابستو جملات 

 (   Noun clause)        اعوی ّاتغتَ جولات.١

 ( sesAdjective Clause/ Relative Clau) تْطيفی ّاتغتَ جولات.٢ 

 (   Adverb Clause)          قيذی ّاتغتَ جولات.٣ 
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 (   Noun clause) اسمی وابستو جملات.١ 

 ُن اعوی ػثاست اص سّد تکاس اعن جا ُش ىيا تٌاتش ّ  تْدٍ جولَ دس اعن جاًشيي اعوی ّاتغتَ جولات

 .کشد اعتفادٍ هيتْاى

 : تْجَ

 .  سًّذ هی تکاس هفؼْل جای تَ هؼْلا ّ( what( )سا) چيضی چَ:  عْال جْاب دس اعوی ّاتغتَ ولاتج

.١ I know the answer                  .  

    )جْاب سا (  answer   هيذاًن  چَ جيضی سا؟ جْاب  ایي جولَ یک اعن هيثاشذ :

 .٢I guess (that) he is very clever 

                                                              ؟ سا جيضی چَ:  هيضًن حذط

.٣   I know where he is going       .  

 جای تَ چْى ّ  هيثاشذ  جولَ یک هفؼْل  ُا جولَ ایي دس( . هيشّد کجا اّ کَ)؟ سا جيضی چَ  هيذاًن    

 . هيثاشذ اعوی ّاتغتَ جولَ لزا شذٍ ًْشتَ اعن

.٤   His destination is a secret    

 (        هقظذػ. )  اعت اعن یک جْاب   عت؟ا ساص چيضی چَ

. ۵Where he is going is a secret   

   اعن جای تَ جولَ یک:  هيشّد کَ جایی   اعت؟ ساص یک چيضی چَ              

 (    His destination) اعت؟ ساص چيضی چَ) اعت عْال ایي جْاب( اعن) کلوَ یک ۵ جولَ دس
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 جای تَ کَ هيگْیٌذ اعوی حولَ دليل ایي تَ پظ. اعت عْال جْاب جولَ یک کلوَ یک جای تَ ۶ جولَ دس

 اعوی ّاتغتَ هيگْیٌذ ُا جولَ ایي تَ ُويي تشای( Where he is going) اعت آهذٍ جولَ یک اعن یک

 . اعت آهذٍ جولَ یک اعن جای تَ چْى.

 :(  افؼال اص تؼذ هؼوْلا) 

 See ,remember ,guess ,hear ,ask ,say , explain , understand  ,say , tell  .……, 

 اعوی جولَ هيشًْذ ًْشتَ افؼال ایي تذًثال کَ اعوی ّاتغتَ جولَ ایي تٌاتش ّ هيشْد ًْشتَ طشیح هفؼْل 

 .هيثاشٌذ

.٦ He says ( that) they will come here tomorrow . 

.7She told me where Jack had gone                                                  جملو وابستو اسمی 

                                     

 (   Adjective  Clause)توصیفی  وابستو جملات.٢    

 ًْشتَ  هيشْد تْطيف کَ اعوی اص تؼذ ّ سفتَ تکاس اعن تْطيف تشای تْطيفی ّاتغتَ جولات

 .هيشّد س؟تکا...... کذام: عْال ایي جْاب دس جولات ایي.هيشًْذ

 .۸The woman is a doctor.She lives next door             

.۹The woman   she lives  next door    is a doctor. 

.١1 The woman  who lives  next door    is a  doctor   

                          ) جولَ ّاتغتَ تْطيفی(

 .    هيکٌذ تْطيف سا woman ّ  هيثاشذ   she جاًشيي   ّ تْدٍ هْطْلی ضويش  who جولَ ایي دس 
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 : هْطْلی ضوایش.  ١     

who,whom,whose,which,that اعن تْطيف تشای ستطی کلوات                                           : 

 :هْطْلی قيْد.   ٢

   when,where,whyکلوات ستطی ّاتغتَ :

.١١ The man who came here yesterday is my teacher. 

.١٢a.The boy whom I talked to very quietly was studying in the library. (Whom is 

more formal than who( 

.١٢ b. The boy  I talked to very quietly was studying in the library    

.١٣a. The students who  studied hard  passed the exam. 

.١٣b. The students that  studied hard  passed the exam. 

.١٤a. The car which  I bought yesterday is missing. 

.١٤ b. The car  I bought yesterday is missing. 

.١٥ That is the man whose daughter won the prize. 

.١٦The car the colour of which is blue belongs to my motther.(of which =whose( 

 

 کلوَ هيتْاى ١٤ّ ١٢- ُای شواسٍ دس ّلی کشد حزف سا هْطْلی کلوَ ًويتْاى  ١٣--١١ شواسٍ دس

 .کشد حزف سا ستطی

 

 

http://www.englisharshia.ir/


 ضوایش ّجولات هْطْلی 
 

 16 www.englisharshia.ir به آن                      و خدمات مربوط  انگلیسی سایت آموزش      

 

 : موصولی ضمیز ذفح

 :ٌذهيثاش ًْع دّ  تْطيفی ّاتغتَ جولات:   کَ تذاًين تایذ هْطْلی ضويش حزف تشای 

        فاػلی تْطيفی  ّاتغتَ جولَ.  ١

 هفؼْلی تْطيفی  ّاتغتَ جولَ. ٢

 اهذٍ هْطْلی ضويش اص تؼذ کَ ای کلوَ اص تشاحتی هيتْاى سا هفؼْلی ّ فاػلی  تْطيفی ّاتغتَ جولَ

 هفؼْلی تْطيفی ّاتغتَ جولَ پظ شْد ًْشتَ ضويش یا اعن   هْطْلی ضويش اص تؼذ اگش. داد تشخيض

 (هفؼْلی ّاتغتَ جولَ دس.)کشد حزف سا هْطْلی ضويش هيتْاى ّ هيثاشذ

.١7a. The boy  whom  I  talked to very quietly was studying in the library. 

١7.b.The boy I talked to very quietly was studying in the library. 

(   I) فاػل     whom    هْطْلی ضويش اص تؼذ  چْى - هيثاشذ هفؼْلی تْطيفی  ّاتغتَ جولَ ایي  

 . کشد حزف سا     whom هيتْاى پظ اعت شذٍ ًْشتَ

.١۸a. The boy who sits in the back seldom speaks   . 

 جولَ ّاتغتَ تْطيفی فاػلی -

 حزف سا ضويش ًويتْاى ّ  اعت شذٍ ًْشتَ(   lives)   فؼل(    who)  هْطْلی ضويش اص تؼذ  چْى

 . کشد

 تْطيفی دس   چْى.   ًيغت طحيح .  The woman   lives  next door    is a doctor:   َجول   

 . کشد حزف سا ضويش ًويتْاى فاػلی
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 ًکتَ: 

 . هيشْد حزف ضويش ُن ّ  be   فؼل ُن طْست ایي دس کَ تاشذ    to be  فؼل  هْطْلی ضويش اص تؼذ

..١۹aThe children who are on the bus are going to visit the museum . 

      to be  فؼل ّ  who هْطْلی ضويش                                                    

.١۹ b.The children on the bus are going to visit the museum 

.٢1a.The man who is writing the letter is my uncle.  

 .٢1b.The man writing the letter is my uncle 

 نمونو سوال :

 Q:The  student ………….on the corner is looking for a taxi   . 

  a.who standing        b.is standing          c.stands             d.standing 

 ضويش  b دس(  ُيچکذام یا  دّ ُش یا) ًشذٍ حزف( who) ضويش ّلی شذٍ حزف be فؼل   a  دسگضیٌَ 

  هثحث تَ. ) کشد حزف سا ضويش ًويتْاى هيثاشذ فاػلی تْطيفی کَ  c دس.ًشذٍ   be ّلی شذٍ فحز

Adjective Phrase     :شْد هشاجؼَ    ّطفی ػثاست ). 

 :That  ًکتَ

    who,which , whom  هْطْلی ضويش جای تَ

 .کشد دٍاعتفا ًيض  That  اص هْطْلی ضويش جای تَ هيتْاى تْطيفی ّاتغتَ جولات دس 

.٢١ a. The  man  whom  you saw yesterday is my father. (Whom is more formal 

than who). 
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.٢١b. The man who you saw yesterday is my father. 

.٢١c. The man  that   you  saw yesterday is my father. 

.٢١d. The man    you  saw yesterday is my father       . 

  

.٢٢ a.The children who are on the bus are going to visit the museum . 

.٢٢  b.The children that are on the bus are going to visit the museum . 

.٢٢  c .The children on the bus are going to visit the museum. 

  :(   finingessential/non de-non) ضزوری غیز توصیفی جملات.١ 

 

 ایي.کشد اعتفادٍ   that اص هْطْلی ضويش جای تَ ًويتْاى کَ ُغتٌذ  تْطيفی ّاتغتَ جولات   اص تشخی

 سا  اضافی اطلاػات ّ تْدٍ ضشّسی غيش یا(     essential/non defining-non)  تْطيفی جولات

 .هيشًْذ   تْشتَ کاها ّتيي.ًذاسد خْد اص قثل اعن شٌاعایی تش ّتاثيشی هيذٌُذ خْد اص قثل اعن هْسد دس

.٢٣   My brother ,Jim, whom you you have seen before ,is a dentist 

 ضشّسی غيش تْطيفی ّاتغتَ جولَ                                 

.٢٤The boy, who sits in the back, is the only male student. 

.٢٥ That's my father, whom I love. (whom cannot be omitted( 

 

 

 

http://www.englisharshia.ir/


 ضوایش ّجولات هْطْلی 
 

 19 www.englisharshia.ir به آن                      و خدمات مربوط  انگلیسی سایت آموزش      

 

 نکتو : 

 اعتفادٍ   Thatاص اى جای تَ هيتْاى ًَ ّ کشد حزف سا هْطْلی ضويش هيتْاى ًَ  ُا جولَ ایي  دس 

 ( essential-non)کشد

 دس سا اطلاػاتی هيشًْذ ًْشتَ اعن اص تؼذ کَ/     essential defining) ضشّسی تْطيفی جولات.٢ 

 .هيثاشذ ضشّسی جولَ دس جولات یي ا ّجْد ّ  يذٌُذه خْد اص قثل اعن هْسد

.٢٦ a.The boy who sits in the back seldom speaks.(essential) 

.٢٦ b.The boy that sits in the back seldom speaks 

.٢٦c.The boy, who sits in the back, is the only male student.(non – essential) 

٢7.a.The car which / that I bought yesterday is missing. (the receiver needs to 

know which car) 

.٢7b. My new car, which I bought yesterday, is missing. 

 نکتو :

 That  کشد ًيض حزف سا اى هيتْاى کَ هيشْد ًْشتَ ضشّسی تْطيفی جولات دس  فقط. 

.٢۸ William C. Buckhoff,_____________________ , lives in North Dakota. 

 a.  who is my father                           b.  is my father  

c.  that is my father                            d.which is my father 

 . کشد اعتفادٍ  that اص ًويتْاى who جای تَ یؼٌی ًيغت دسعت  c گضیٌَ هيثاشذ nondefining چْى

Note: Which: can be used in a NON-restrictive/defining  clause to modify an 

entire proposition 
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Which  هيکٌذ اشاسٍ ًيض جولَ کل تَ ضشّسی غيش ُای ّاتغتَ دس. 

.٢۹ The car was  not running. __________________________, 

a.   that surprised  the mechanic                c.  which surprised  the mechanic 

 b.  who surprised  the mechanic                  d.  surprised  the mechanic 

***Sometimes an essential clause can be replaced with an adjective. A writer 

must decide which construction is most effective. 

.٣1An editor who is talented respects the author’s style . 

.٣1 a.A talented editor respects the author’s style. 

 : that دیگز کاربزدىای

 which جای تَ ػالی طفات دس.١

.٣١This is the most interesting book that I have read (not which) 

 تشتيثی اػذاد دس.٢ 

.٣٢This is the second time that I make a mistake  

 all,no,none,only,much,few,little  تا.٣

.٣٣All that you say is true .(not all what) 

 

.٣٤ When you buy a book ,do you buy the one that makes you laugh. 
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 : اضافو حزف  و موصولی ضمایز

.٣۵The boy was studying in the library. I talked to him very quietly. 

.٣٦a The boy to whom I talked very quietly was studying in the library). 

.٣٦b. The boy whom I talked to very quietly was studying in the library 

.٣٦c. The boy who I talked to very quietly was studying in the library 

.٣٦d. The boy that I talked to very quietly was studying in the library 

.٣7  The boy I talked to very quietly was studying in the library  

 نکتو : 

 .ًْشت ًيض هْطْلی ضويش اص قثل سا اضافَ حشف هيتْاى داسًذ اضافَ حشف کَ افؼالی

 اص ّ شْد ًْشتَ فؼل ُوشاٍ تَ تایذ اضافَ فحش کٌين دٍ اعتفا   who   ّ that اص   whom جای تَ  اگش

 شْد حزف  ضويشهْطْلی اگش ّ  )٢۹-٢۸. ) ًويثاشذ طحيح     to that  ّto  who.  شْد جذا ضويش

 .  هيشْد ًْشتَ اخش دس اضافَ حشف

.٣۸ The  church where my grandparents were married is old. 

.٣۸a. The church in which my grandparents were married is old. 

.٣۸b. The church which my grandparents were married in is old. 

.٣۸c. The church that my grandparents were married in is old. 

.٣۸d. The church my grandparents were married in is old  . 

 

 

http://www.englisharshia.ir/


 ضوایش ّجولات هْطْلی 
 

 22 www.englisharshia.ir به آن                      و خدمات مربوط  انگلیسی سایت آموزش      

 

   Adjective phrases  (وصفی عبارات  ) : 

 (e reduced form of adjective clausesTh   )طْست تَ هيتْاى سا  تْطيفی  ّاتغتَ جولات 

 .   ًْشت ًيض ّطفی ػثاسات

 : ّطفی ػثاسات تَ تْطيفی  ّاتغتَ جولات تثذیل ًحٍْ

 :فاػلی تْطيفی جولات:  الف  

 فؼل هْطْلی ضويش اص تؼذ کَ ُغتٌذ جولاتی  فاػلی تْطيفی ّاتغتَ جولات  شذ گفتَ قثلا  کَ ُواًطْس

 فاػلی اتغتَ ّ دسجلات شذ گفتَ تاص ّ هيکٌذ تْطيف سا جولَ فاػل  ّاتغتَ جولَ ّ اعت شذٍ ًْشتَ

 : ایٌکَ هگش کشد حزف سا هْطْلی ضويش ًويتْاى

 حزف  be  ُن ّ هْطْلی ضويش ُن طْست ایي دس کَ تاشذ  to be فؼل هْطْلی ضويش اص تؼذ. ١

 .هيشْد

.٣۹aThe money which was  lying on the table was mine.(clause( 

.٣۹  b The money lying on the table was mine.(phrase( 

 ((   v+ing ) (( present participle)  طْست تَ سا فؼل ّ حزف سا فاػلی هْطْلی ضويش.٢ 

 . ًْشتهيتْاى 

.۰1a. In some  countries ,people who produce trash are  punished. 

.٤1 b. In some  countries ,people  producing trash are  punished  . 

.٤١a The money which lay on the table was mine . 

.٤١ b The money lying on the table was mine  . 
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 نکتو :

 کشد ادٍاعتف  with اضافَ حشف اص   having تجای هيتْاى تاشذ   have اطلی فؼل  clause دس اگش

۰٢a .A man who has a lot of money isn't necessarily happy. 

.٤٢b. A man with a lot of money isn't necessarily happy. 

 (    هجِْل) هفؼْلی تْطيفی  ّاتغتَ جولات:  ب   

 ولَج  هفؼْل اعن ایي چْى ّلی هيکٌٌذ تْطيف سا خْد اص قثل اعن ًيض هجِْل تْطيفی ّاتغتَ جولات

 تْطيفی  ّاتغتَ جولات تثذیل ًحٍْ. هيشْد ًْشتَ هجِْل طْست تَ  تْطيفی ّاتغتَ جولَ لزا هيثاشذ

 ضويش ّطفی ػثاست تَ هجِْل تْطيفی جولات  تثذیل تشای: ّطفی ػثاسات تَ( هجِْل) هفؼْلی

 .ٌذًويک تغييشی ُيچ هيثاشذ( هفؼْل اعن)   past participle  طْست تَ کَ فؼلحزف ّ  هْطْلی

.۰٣a. The money  that had been  placed on the table was mine. 

.٤٣b. The money  placed on the table was mine. 

.٤٤a. The chair that is made out of wood is new 

.٤٥b. The chair made out of wood is new  . 

 نکتو :

 .ًْشت   phrase طْست تَ هيتْاى سا( سا دّ ُش) ضشّسی غيش ُن ّ ضشّسی غتَّات جولات ُن 

.٤٦a.My chair, which is made out of wood, is new 

٤7b .My chair, made out of wood, is new. 
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 نکتو :

 :ُويشَ ُن ایي کاس سا ًويتْاى اًجام داد هثلا تَ جولَ صیش دقت کٌيذ 

The man who built the bridge is dead. 

 :مطالب  جمع بنذی و خلاصو

 : (کلماتی که دو جزء را در جمله به هم نسبت می دهند(ها Relative Clauseبررسی 

Who/That/Which 

  :به جمله زیر دقت فرمایید

 

is a doctor.who lives next door The woman  

 

 ه یا چ)به ما می گوید ، چه شخص یا چیزيRelative Clause .یک قسمتی از یک جمله استclause یک ،

 :مد نظر گوینده است (جور چیزي جور آدمی یا چه

  :دقیقا به ما می گوید که چه شخصی مد نظر گوینده است.مثالی دیگرwho lives next doorدر مثال بالا 

 

People who live in the country …. 

 

 .در اینگونه جملات استفاده می کنیمwhoوقتی که درباره آدمها صحبت می کنیم از 

 

is a doctor. – she lives next door –woman The  
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  :به صورت زیر در می آیدwhoجمله بالا با استفاده از 

 

is a doctor.who lives next door The woman  

 

 مثالی دیگر:

 

We know a lot of people – they live in the country. 

We know a lot of people who live in the country. 

 

 .استفاده کنیدwhoبه جاي whichاستفاده کنید. ولی نمی توانید از whoبه جاي thatمچنین می توانید از ه

 

to apply for this job must do so by Friday. that wants Anyone 

 

 .به کار برد thatاستفاده کرد و نمی توان به جاي آن whoدر برخی مواقع فقط بایستی از  :توجه 

 .در اینگونه جملات استفاده می کنیمwhich یا that مورد اشیاء صحبت می کنیم از  وقتی که در

 

Where is the cheese? - It was in the fridge? 

Where is the cheese which(that) was in the fridge? 
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 مثالی دیگر:

 

I don’t like stories that(which) have unhappy endings. 

The machine that(which) broke down is working again now. 

 

 استفاده نمایید که در ادامه whichاست اما برخی اوقات فقط بایستی از whichمعمول تر از  :Thatتوجه 

 .خواهیم داد

قرار می گیرد ولی محل قرار گیري thatبه معنی چیزي که می باشد و به جاي whatدر برخی جملات نکته : 

 .تآن متفاوت اس

 :براي مقایسه این دو به جملات زیر دقت فرمایید

 

What happened was my fault. = the thing that happened was my fault. 

Everything that happened was my fault. (NOT everything what happened) 

The machine that broke down is now working again.(NOT the machine what broke 

down) 

 

استفاده می کنیم و who/that/whichهمیشه از relative clause) (به خاطر داشته باشید که در اینگونه جملات

 هیچوقت به

 .استفاده نمی کنیمthe/she/they/i جاي آنها از
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I’ve never spoken to the woman who lives next door. (NOT the woman she lives) 

 

 :شیددد به جملات زیر داشته بانگاهی مج

 

The woman who lives next door is a doctor. 

The woman lives next door. 

 

استفاده کنید که آنها در نقش فاعل در relative clauseبه عنوان who/that/whichفقط زمانی می توانید از 

. بنابراین همانطور که می بینید (اره دارداشthe womanدر اینجا به   whoند ) قرار می گیر اینگونه جملات

حذف شده است چرا که اگر این قسمت را اضافه کنیم جمله دوم اشتباه خواهد   is a doctorدر جمله دوم قسمت

 .بود و بایستی آن را به صورت جمله اول بنویسیم

 مثالی دیگر:

 

Where is the cheese that was in the fridge? 

 

That در اینجا بهthe cheese اشاره دارد. 

 

The cheese was in the fridge. 
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 .به عنوان مفعول در جمله قرار می گیرندwho/that/whichبرخی اوقات 

 

The woman who I wanted to see was away on holiday. 

 

به  whoشد بنابراین در این جمله کسی که ما می خواستیم ببینیم ، زن بود که در اینجا زن به عنوان مفعول می با

 .است اشاره می کند در نتیجه خود آن نیز نقش مفعولی دارد زن که مفعول

 

Have you found the keys that you lost? 

 

در نقش مفعولی قرار می گیرند شما می توانید آنها را در جمله حذف کنید بنابراین who/that/whichزمانیکه 

 .ر نیز نوشتمی توان به صورت زی جملات بالا را

 

The woman I wanted to see was away on holiday. 

Have you found the keys you lost? 

 

 .توجه داشته باشید که در اینگونه جملات هیچوقت نمی گوییم 

 

The keys you lost themیا I wanted to see her 
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 .بت می کنیم ، استفاده نمی کنیمیعنی از ضمیر مفعولی براي اشاره به شخص یا چیزي که از آن صح

  :به موقعیت حروف اضافه در جمله دقت نماییدrelative clauseدر جملات 

 

Tom is talking to a woman. Do you know her? 

Do you know the woman (who/that) Tom is talking to? 

 

نوشته شده است و از کلمات erelative clausدر جمله دوم که به صورت فه به تغییر مکان حرف اضا

who/that/which.درآن استفاده شده دقت فرمایید 

  :مثالی دیگر 

 

I slept in a bed last night. It wasn’t very comfortable. 

The bed (that/which) I slept in last night wasn’t very comfortable. 

 

Whose/Whom/Where: 

 .استفاده می کنیمhis/her/theirبه جاي ضمایر ملکی مثل whoseاز ما relative clauseدر جملات 

 

We saw some people their car had broken down. 

We saw some people whose car had broken down. 
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Whose : 

 

  :به جاي افراد استفاده می کنیمwhoseدر اکثر مواقع از 

 

A widow is a woman whose husband is dead.(her husband is dead) 

 

  :را در جملات زیر با هم مقایسه کنیدwhoseو whoکاربردهاي 

 

I met a man who knows you.(he knows you) 

I met a man whose sister knows you.(his sister knows you) 

 

Whom : 

 

مورد relative clauseدر جملات به عنوان مفعول whoاستفاده کنیم زمانیکه whoبه جاي whomمی توانیم از 

 .قرار می گیرد استفاده

 

The woman whom I wanted to see was a way. 
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  همراه با یک حرف اضافه استفاده کنیمwhomهمچنین می توانیم از 

(towhom/fromwhom/withwhom/etc  

 

The people with whom I work are very nice. ( I work with them منظور این است) 

 

و یا هیچیک از انها thatو یا whoاستفاده نمی کنیم و بیشتر در گفتار از whomولی معمولا در حرف زدن از 

 .می کنیم استفاده

 

The woman I wanted to see OR the woman who/that I wanted to see 

 

Where: 

ها استفاده می کنیم. به تغییر جمله  ClauseRelativeوقتی در مورد یک مکان صحبت می کنید از این کلمه در 

 اول وقتی از

whereاستفاده می کنیم دقت فرمایید. 

 

The restaurant – we had dinner there – it was near the airport. 

The restaurant where we had dinner was near the airport. 
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 نکته : 

 :اتفاقی افتاده صحبت کنیم از ترکیب زیر استفاده می کنیموقتی که می خواهیم از روزي یا زمانی که 

 

  the day/the year/ the time/etc  +یا بدون آنthatچیزي که اتفاق افتاده همراه با 

 

Do you remember the day(that) we went to the zoo? 

 

I haven’t seen them since the year (that) they got married. 

 

  :تی دلیل چیزي که اتفاق افتاده را می خواهیم بگوییم از ترکیب زیر استفاده می کنیمهمچنین وق

 the reason +یا بدون آنهاthat/whyچیزي که اتفاق افتاده همراه با 

 

The reason(that/why) I’m phoning you is to ask your advice. 

 

که دقیقا چه شخصی یا چیزي مد نظر گوینده است  می خواهند به ما بگویندrelative clauseدر برخی جملات 

 در حالیکه در

 اطلاعات اضافی راجع به کسی که ما می دانیم کیست به ما می دهند.  relative clauseبرخی جملات 
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  :مثال

 

The woman who lives next door is a doctor. 

Barbara works for a company that make furniture. 

 

  aوthe womanمی خواهیم به شنونده بگوییم منظور ما از Relative clauseت بالا ما با استفاده از در جملا

company قبل از  ),(. در اینگونه جملات از کاما شدچه کسی و چه شرکتی می باclauseاستفاده نمی کنیم. 

 

My brother Rob, who lives in Australia, is a doctor. 

We stayed at the Park Hotel, which a friend of ours recommended. 

 

که کاملا شنونده آنها را می شناسد، park hotelو bobولی در دو جمله بالا ما فقط اطلاعات بیشتري راجع به 

 .استفاده می کنیمclauseقبل از  ),(می دهیم.در اینگونه جملات از کاما به شنونده

 

: All of/Most of + whom/Which استفاده از ترکیب 

 

 که مفهوم آن را all of whomو یا most of whichدر بسیاري از جملات بایستی این ترکیب را دیده باشید ، 

درك نکرده باشید. با جملات زیر و مقایسه دو جمله اول و دوم با هم و همچنین سوم و چهارم با هم به مفهوم آن 

 .پی خواهید برد.
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Mary has three brothers. all of them are married.(دو جمله(  

 

 .برادر دارد. همه انها ازدواج کرده اند3ماري 

 

 

Mary has three brothers, all of whom are married.(یک جمله )  

 

 .برادر دارد که همه آنها ازدواج کرده اند3ماري 

 

They asked me a lot of questions. I couldn’t answer most of them.(دو جمله    ) 

 

 .جواب دهم (سوالها)آنها سوالهاي زیادي از من پرسیدند. من نتوانستم به اکثرشان

 

 

They asked me a lot of questions, most of which I couldn’t answer.(یک جمله )  

 

 .آنها سوالهاي زیادي از من پرسیدند که نتوانستم به اکثرشان جواب دهم
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 ی توانید ازدر حالتی مشابه م

 

 none of/neither of / both of/one of/ any of/ either of/some of/many of/ much of/ 

(a) few of/each of/etc 

 برای ) اشیا ( استفاده کرد . whichبرای )انسان ( و  whomهمراه با 

 

Martin tried on three jackets, none of which fitted him. 

 

Two men, neither of whom I had seen before , came into the office. 

 

 .نیز استفاده کنید the cause of which/the name of whichهمچنین می توانید از عبارت 

 

The building was destroyed in a fire, the cause of which was never established. 

 

We stayed at a beautiful hotel, the name of which I can’t remember. 
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 .ما در یک هتل زیبا اقامت داشتیم که نمی توانم نامش را به خاطر بیاورم

 

 :نکته 

  استفاده نمود و بایستی به جاي آن ازwhatمی باشند نبایستی از relative clauseدر جملاتی شبیه زیر که 

 

Which  . استفاده نمود 

 

Joe got the job. This surprised everybody. (دو جمله) 

 

Joe got the job, which surprised everybody. (یک جمله) 

 

Sarah couldn’t meet us. It was a pity. (دو جمله) 

 

Sarah couldn’t meet us, which was a pity.(یک جمله ) 
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 هفيذ قشاس گشفتَ تاشذ...اهيذّاسین ایي ایثْک هْسد اعتفادٍ 

 تاتشکش 

 هْفق تاشيذ

 

 هشاجؼَ کٌيذ. آدسط صیش  شای داًغتي هْاسد تيشتش ّ ُوچٌيي گشاهش تيشتش تَت

 

http://www.englisharshia.ir 

or 

http://englisharshia.ir/category/%D%8A%٢D%88%9D%88%9D%8B%٢D

%8B%4DB8%C/%DA%AF%D%8B%١D%8A%7D%88%9D%8B/١ 
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